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دریچه خبر

فاویپیراویر جایگاهی
 در پروتکل درمان کرونا ندارد

شرق: دبیر کمیته علمی کشوری کرونا گفت:  �
اســتفاده از داروی فاویپیراویــر هیــچ جایگاهی 
در پروتــکل درمانــی کووید ۱۹ در کشــور ندارد. 
هیچ شــواهدی وجود ندارد کــه این دارو تأثیری 
در درمان کووید ۱۹ داشــته باشد و توصیه ای به 

استفاده از این دارو برای درمان کرونا نداریم.
دکتــر حمیدرضا جماعتی اظهــار کرد: دیروز 
شصت و چهارمین جلســه کمیته علمی کشوری 
کرونا و آخرین جلســه این کمیته در ســال ۱۴۰۰ 
برگــزار و مباحــث مختلفی در آن مطرح شــد. 
استفاده از داروی مولیپیراویر که سازمان جهانی 
بهداشــت به صورت شــرایطی، اســتفاده از آن 
را مطرح کرده، مورد بررســی قــرار گرفت اما به 
اتفاق آرا، استفاده از این دارو در درمان کووید ۱۹ 
و ورود آن به پروتکل های درمانی کرونا در ایران 

تصویب نشد.
داروی  علــت  تصویب نشــدن  افــزود:  او 
مولیپیراویر این است که هنوز شواهد کافی وجود 
ندارد و مطالعات محــدودی درباره این دارو در 
شــرایط خاص انجام شــده، همچنین در برخی 
مطالعات، مشــخص شــده که ایــن دارو ممکن 
اســت باعث جهش های ژنتیکی شود و سازمان 
جهانی بهداشــت نیز تأکید دارد که باید بررسی 
ژنتیکــی در اســتفاده از این دارو انجام شــود، از 
سوی دیگر مشــخص نیســت که کدام دسته از 

بیماران پرخطر باید از این دارو استفاده کنند.
دبیر کمیته علمی کشــوری کرونا خاطرنشان 
کرد: با توجه به اینکه در موج ششــم هســتیم و 
امکان بستری تعدادی از بیماران در بیمارستان ها 
با شدت خفیف که دارای سیستم ایمنی ضعیف 
یا مصرف کننده داروهای ســرکوب کننده سیستم 
ایمنی بدن هســتند و نیاز به درمــان کامل کرونا 
در بیمارستان ها نداشــته باشند، مقرر شد تجویز 
سه روزه رمدســیویر تا نرسیدن به حد پایین موج 
ششم و شرایط عادی براســاس پروتکل درمانی 
مصوب کمیته علمــی و ابلاغی معاونت درمان، 

ادامه یابد.

آسترازنکای اهدایی آلمان
 وارد کشور شد

فارس: ســخنگوی گمرک گفت: بــا ورود دو  �
محمولــه اهدایی واکســن آســترازنکا از آلمان، 
واکســن های آسترازنکای واردشــده به کشور به 
بیــش از ۱۸میلیون و ۸۳۶ دُز و کل واکســن های 
وارداتــی از بهمــن ســال قبل به بیــش از ۱۵۸ 
میلیون دُز رسید. روح االله لطیفی اظهار کرد: شب 
گذشته یک محموله یک میلیون و ۴۱۳هزارو ۶۰۰ 
دُزی واکسن آســترازنکای اهدایی آلمان با پرواز 
لوفت هانزا به فرودگاه امام (ره) وارد شــد که با 
هماهنگی های صورت گرفته با وزارت بهداشــت 
و نهادهای مرتبط به صورت حمل یکسره توسط 
اداره کل گمــرک فرودگاه امام (ه) ترخیص شــد. 
امشــب هــم محمولــه ۷۷۷هــزار و ۹۰۰ دُزی 

اهدایی آلمان وارد کشور می شود.
ســخنگوی گمرک توضیح داد: با ورود این دو 
محموله که سرجمع آن به دو میلیون و ۱۹۱هزارو 
۹۰۰ دُز واکســن آســترازنکا می رســد، مجموع 
واکسن های واردشده آســترازنکا به کشور بدون 
احتســاب محموله مرجوعی ۸۲۰ هزار دُزی به 

۱۸میلیون و ۸۳۶هزارو ۱۱۰دُز می رسد.
او درباره واکســن های واردشــده به کشــور 
گفت: با واکسینه شدن اکثر مردم و تولید مناسب 
داخلــی، واردات تجاری واکســن درحال حاضر 
متوقف شده و واکســن هایی که در ماه های اخیر 
وارد شــده، عمدتــا اهدایی هســتند. جمع کل 
واکســن های واردشده به کشــور از ابتدای بهمن 
سال ۹۹ تا امشب به ۱۵۸میلیون و ۵۶هزارو ۸۰۸ 

دُز رسیده است.

امیکرون فرجام کرونا نیست
با  � اپیدمیولوژیست،  یونســیان،  مسعود  ایسنا: 

بیــان اینکــه در حال حاضر ابتــلای روزانه موارد 
کرونا در کشور بســیار کاهش یافته است، گفت: 
انتظار داشــتیم کــه تعداد مرگ ها نیــز در هفته 
جاری دورقمی شــود  اما فعلا این اتفاق نیفتاده 
اســت. او با بیان اینکــه اُمیکرون فرجــام کرونا 
نیســت، اما ان شــاءاالله بعد از اُمیکرون واریانت 
شــدیدی پیش بینی نمی شود، مگر اینکه اتفاقات 
دیگری رخ دهد، در عین حال به تعطیلات نوروزی 
اشــاره کرد و خطاب به مــردم گفت: توصیه من 
این اســت که در این شــرایط فقط همه ســعی 
کنیم اگــر می خواهیم بزرگ ترهــا و پدربزرگ ها 
و مادربزرگ هایمــان را ببینیم، به گونه ای باشــد 
که ســال آینده هم آنها را ببینیــم. دید و بازدید 
و دیده بوســی به گونه ای نباشــد که بعد بگوییم 
کاش بزرگ ترها را از دور می دیدیم اما سال آینده 
هم آنها را می دیدیــم. معمولا در میهمانی ها و 
دورهمی ها افراد به تدریج ماســک ها را برداشته 
و در نهایت هم با هم دســت داده و دیده بوســی 
می کنند و می روند؛ بنابراین بهترین کار این است 
کــه با رعایــت پروتکل های بهداشــتی و رعایت 
فاصله گــذاری یکدیگر را ببینیــم. باید توجه کرد 
کــه تک تک و با فاصله زمانی به دیدن بزرگ ترها 
برویم و این طور نباشــد که تعداد زیادی از افراد 

خانواده دور هم جمع شوند.

بازدید نامحسوس 
از پایانه های مسافری

شرق: داریوش امانی، رئیس سازمان راهداری  �
و حمل ونقــل جــاده ای، گفــت: ۲۶ پایانه مرزی 
فعال در نــوروز ۱۴۰۱ برای ســفرهای بین المللی 
فعال اســت امــا برخی کشــورها اجــازه کاپوتاژ 
و ســفر بــا خــودروی شــخصی را نمی دهند و 
فقط ســفر با ناوگان اتوبوســی امکان پذیر است. 
مبــارزه  ســتاد  دســتورالعمل های  اســاس  بــر 
بــا کرونــا برخی کشــورها اجــازه تردد نــاوگان 
اتوبوســی را دادند اما امکان ســفر بــا خودروی 
شــخصی و کاپوتــاژ بــه مقصــد همه کشــورها 

وجود ندارد.
معاون وزیر راه  و شهرســازی گفت: در راستای 
هوشمندســازی راه ها و کاهش حوادث جاده ای 
در آستانه نوروز ۱۴۰۱، ۵۰۰ نقطه پرحادثه برطرف 
شــد. تمــام نقــاط دارای تصادف آشکارســازی 
شــده اســت و در تأکید مجــدد به اســتان ها این 
آشکارســازی به صورت ویژه ادامه خواهد داشت. 
همچنین بازدید نامحسوس از پایانه های مسافری 
در نــوروز ۱۴۰۱ خواهیــم داشــت و پیش بینــی 
می کنیــم با هوشمندســازی های انجام شــده در 
جاده هــای کشــور امســال کاهــش تصادفات را 

خواهیم داشت.

تأثیر تحریم در مرگ بیش از
 ۵۵۰ بیمار مبتلا به تالاسمی

ایلنا: یونس عرب، دبیر انجمن تالاســمی ایران  �
گفت: میانگین ســنی مرگ ومیر بیماران تالاسمی 
پاییــن آمده و از بالای ۳۰ ســال به زیر ۲۵ ســال 
رســیده و در برخــی از نقاط کشــور به خصوص 
نقاط جنوبی، ســن مرگ و میر به زیر ۱۵ ســال نیز 
رســیده است. بیماران ما در ســه سال گذشته به 
دلیــل تحریم ها وضعیت بدی را ســپری کرده اند 
و تلفات انســانی بالایــی را داشــتیم. آمار فوتی 
بیماران تالاســمی در سه سال اخیر به بالای ۵۵۰ 
نفر رســیده اســت و در حدود هفت هزار بیمار ما 
نیز آســیب جدی دیدنــد؛ چراکه وقتــی دارو به 
بیماران نمی رسد، آهن در قلب و کبد آنها رسوب 
می کنــد. این آهــن در میان مدت ماهیت ســمی 
پیــدا می کند و باعــث مــرگ زودرس بیماران در 
بلندمدت می شــود. اگر داروی مناســب به دست 
بیماران نرســد، مرگ بیماران ما جدی خواهد بود 
و وضعیــت ناراحت کننده ای بــرای آنها به وجود 

خواهد آمد.
عرب گفت: مسئله اصلی مشکل تحریم است 
که فشــار زیادی را به بیماران تالاســمی تحمیل 
می کنــد. مــوارد متعــددی ماننــد ناممکن بودن 
نقل وانتقــال مالــی و کم لطفی شــرکت خارجی 
وارد کننــده دارو را شــاهد بودیــم  اما بخشــی از 
مشکلات که می توانست برای ما بیشتر آزاردهنده 
باشد، نگاه غلط سازمان غذا و دارو و مدیریت کلان 
این ســازمان درخصــوص برنامه ریــزی داروهای 
بیماران تالاســمی ایــران بود کــه آزاردهنده تر از 
مشکلات دیگر بود. نباید شــرایط به گونه ای باشد 
که تأمیــن داروی بیمــاران تالاســمی از اولویت 
کمتــری برخــوردار باشــد. مدیریــت غلطی در 
برنامه ریزی تخصیص ارز شکل گرفت به طوری که 
در ســال ۱۴۰۰ تا دی ماه این ســال هیــچ داروی 
وارداتی به دست بیماران ما نرسید. امسال داروی 
تولیــد داخل آهن زدا هم به شــدت نایاب شــد و 
ما را در شــرایط بدی قرار داد و از ابتدای امســال 
مرگ ومیر ما بیشــتر شد. متوســط سنی مرگ ومیر 
ما پایین آمده و از بالای ۳۰ ســال به زیر ۲۵ ســال 
رسیده است و در برخی از نقاط کشور به خصوص 
نقاط جنوبی، ســن مرگ و میر به زیر ۱۵ ســال نیز 

رسیده است. 
اخیرا نیز دو نفر از بیماران تالاسمی که خواهر 
و برادری ۱۰ و ۱۲ ساله بودند، در یکی از شهرهای 
جنوبی کشــور از دســت رفتنــد کــه عمده ترین 
علت آن قطع دسترســی آنها به داروی باکیفیت 
بود و متأســفانه این دو بیمــار را در اوج کودکی

 از دست دادیم.

عیدی مددجویان بهزیستی 
پرداخت شد

ایرنا: معاون توســعه مدیریت و منابع سازمان  �
بهزیســتی کشــور اعلام کرد: عیــدی مددجویان 
بهزیســتی دوشــنبه همــراه بــا مســتمری آنها 
پرداخت شــد. سید مرتضی حســینی افزود: مبلغ 
عیدی همراه با مســتمری برای خانواده پنج نفره، 
یک میلیــون و ۶۵۰ هــزار تومان، بــرای خانواده 
چهارنفــره، یک میلیــون و ۳۵۰ هزار تومان، برای 
خانواده ســه نفره، یک میلیــون و ۵۰ هزار تومان، 
بــرای خانواده دونفــره، ۷۳۰ هزار تومــان و برای 
خانواده یک نفره ۵۲۵ هزار تومان است که بخشی 

مستمری و مابقی عیدی است.
او افزود: مبلغ عیــدی به تنهایی برای خانواده 
پنج نفــره ۵۵۰ هزار تومان، خانواده چهارنفره ۴۵۰ 
هزار تومــان، خانــواده ســه نفره ۳۵۰ هزار تومان، 
خانواده دونفره ۲۳۰ هزار تومان و خانواده یک نفره 
۱۷۵ هزار تومان بوده اســت. مجموع مســتمری 
بیــن تعداد مددجویان براســاس بودجه ســالانه 
پرداخت می شــود. بــه گفتــه وی، هفت میلیون 
نفر مددجو تحت پوشــش بهزیســتی هستند که 
دو میلیــون نفر از آنها مســتمری بگیر معیشــتی

 بهزیستی هستند.

نیلوفر حامدی: نداشتن شناسنامه و اوراق هویتی که 
از قضا کودکان زیادی در ایران با آن مواجه هستند، 
مشکلی است که در ســال های اخیر زمینه ساز بروز 
آســیب های اجتماعی متعددی شده است. مناطق 
مختلفــی هم در کشــور با معضلات ناشــی از این 
فقدان روبه رو هســتند که قشــم دقیقا یکی از آن 
از مرکز،  ایران اســت. دوری  مناطق جغرافیایــی 
مشــکلات اقتصادی، دوری از امکانات و همچنین 
زایمان هایی که در خانه ها انجام می شــود، ســبب 
شده که این استان از ایران به شکل متفاوتی با این 
مسئله روبه رو شود. با سمیرا دماوندی، پژوهشگر و 
کنشگر حقوق کودکان در این باره و مشکلات مرتبط 

با آن گفت وگو کردیم.

 شما از نزدیک با خانواده های زیادی در قشم  �
در ارتباط هستید یا با معضلات زندگی آنها آشنا 
هســتید. موضوع بی شناسنامه ها در قشم به چه 

شکلی است؟
ابتدا باید این را توضیــح بدهم که من اولین بار 
در ســال ۹۹ با مشکل بی شناسنامه ها در قشم آشنا 
شدم. زمانی که به سفر رفته بودم و یکی از دوستانم 
که از فعالیت های من در زمینه کودکان بی شناسنامه 
اطــلاع داشــت، در مورد یک کودک پســر که پدر و 
مادرش ایرانی هستند اما بی شناسنامه است، برایم 
گفت و خواست موضوع را پیگیری کنم. با توجه به 
شناختی که در این مدت از وضعیت بی شناسنامگی 
در قشم پیدا کردم، چند مدل بی شناسنامه در قشم 
وجــود دارد. اولین گروه کودکانی هســتند که پدر و 
مادر آنها ایرانی هســتند و به دلیــل رواج ازدواج و 
طلاق های شــفاهی بی شناســنامه ماندند. دومین 
گروه آنهایی هستند که پدرشان اتباع خارجی است 
و این قانون در ســال ۹۹ اصلاح و اجرائی شــده و 
بنابرایــن به تازگی بــرای دریافت شناســنامه اقدام 
می کنند، سومین گروه آنهایی هستند که پدر و مادر 

آنها خارجی هستند و از سال ها پیش در این منطقه 
ساکن شــدند و خودشــان در ایران به دنیا آمدند و 
هم خودشــان شناسنامه ندارند و هم فرزندان آنها؛ 
و اصــرار به گرفتن شناســنامه ایرانــی دارند چون 
احســاس می کنند که در ایران متولد شدند و ایرانی 
هســتند در حالی کــه از نظر قانونی اتبــاع خارجی 
محســوب می شــوند. تابعیت در ایران قبلا تنها از 
طریق پدر منتقل می شــد (خون) و با اصلاح قانون 
تابعیت در ســال ۹۸-۹۹ از طریق مادر هم منتقل 
می شــود  اما تابعیت از طریق خاک در ایران منتقل 
نمی شــود و اتبــاع خارجی متولد در ایــران، ایرانی 
محســوب نمی شــوند و بدین ترتیب از نظر قانونی 
دولت موظف به اعطای شناســنامه ایرانی به آنها 

نیست.
 وجه تمایز این منطقه با ســایر استان ها در  �

چیست؟
خــب از آنجایــی کــه مــن مشــکل کــودکان 

بی شناســنامه در تبریز و تهــران را پیگیری می کنم 
و در ایــن مناطق هم گونه هایی از بی شناســنامگی 
وجــود دارد، به نظر می رســد که وجــه تمایز آن با 
قشــم در بحث دسترســی به امکانات و مشکلات 
فرهنگی- اجتماعی و اقتصادی اســت. اول اینکه 
ســمن های حقوق کودک در قشــم وجــود ندارد و 
آنها پیگیــر این امور نیســتند. دوم اینکه سیســتم 
کمک رســانی و فعالیت های خیریه ای هم ضعیف 
است. ســوم اینکه وکلایی که حاضر باشند خدمات 
حقوقی رایگان در اختیار این خانواده ها قرار بدهند 
و از کودکان حمایت کنند، به هیچ عنوان و براســاس 
تجربه دو سال گذشــته ای که داشتم، وجود ندارد. 
چهارم اینکه ســطح سواد و امکانات در این منطقه 
بسیار پایین است و مثلا ثبت یک دادخواست نیازمند 
همراهی یک فرد باسواد و طی مسافت های طولانی 
و صرف هزینه های زیاد مثل ۲۰۰ یا ۳۰۰ هزار تومان 
فقط بــرای رفت وآمد برای ثبت یک دادخواســت 

در دفتر خدمات قضائی اســت. پنجم، اصرار مردم 
به تولد کودکان در خانه اســت که مشکل نداشتن 
گواهی ولادت را ایجــاد می کند، البته کودکانی هم 
هستند که با وجود تولد در بیمارستان گواهی ولادت 
ندارند و تا به حال ســه کودک به این شکل شناسایی 
شدند. ششــم اینکه، این خانواده ها بعضا اهمیتی 
به موضوع بی شناسنامگی کودکانشان نمی دهند و 
باید یک ســمنی در آنجا این موضوع را شناسایی و 

پیگیری کند.
 تا الان چه توفیقاتی داشتید؟ �

متأسفانه باید بگویم که به دلیل پیچیدگی هایی 
کــه در اینجا وجــود دارد تا به حــال در مواردی که 
پیگیری کردم به نتیجه ای نرسیدم و همچنان پیگیر 

هستم.
 تا به امروز چه موانعی پیش روی شــما قرار  �

داشته است؟
موانــع مختلفــی از جملــه نبــود امکانــات، 
بی ســوادی، دوربودن و هزینه بربودن سفر به قشم 
بــرای خود مــن و بعضی پیچیدگی های ناشــی از 
رفتارهای قبیله ای و همچنین مشکلات اداری و... .

 در تمام این مدت برای پیشــبرد هرچه بهتر  �
کارهایتان نیاز به همکاری چه نهادهایی را حس 

کرده اید؟
به نظر می رســد مهم ترین موضوع مسئله نبود 
ســمن های حقوق کودک و شناسایی و پیگیری این 
موارد و تأمین هزینه هایی چون رفت وآمد و آزمایش 
ژنتیــک و پرداخــت هزینه های ثبت دادخواســت 
از ســوی ســمن های درون منطقه است، بعد از آن 
نیازمند همکاری نهادهایی چــون، مراجع امنیتی، 
دادگســتری، ســازمان ثبت احوال، اداره اتباع که در 
بندرعباس قــرار دارد، کانون وکلای دادگســتری و 
ژنتیک  آزمایشگاه های تشــخیص  بیمارســتان ها و 
است  اما مهم ترین همکاری از سوی مردم است که 

در پیگیری و تأمین این هزینه ها ما را یاری کنند.

شــرق: اتفاقات عجیب در تهران کــم نمی افتد؛ آخرین 
آن، ساخت وســاز برج های بلند در منطقه ۲۲ شهرداری 
که مشــاهدات و تصاویر نشــان می دهد بــه «باغ ملی 
گیاه شناســی» آســیب رســانده اســت. همین مسئله 
دغدغه مندان محیط زیست را بر آن داشت تا در کارزاری 
درباره این اتفاق هشــدار دهنــد. در این نامه که خطاب 
به ابراهیم رئیســی، رئیس جمهــوری و علیرضا زاکانی، 
شــهردار تهران، نوشــته شــده و نزدیک به ۱۵ هزار نفر 
آن را امضــا کرده اند، آمده اســت: مخاطره جدی ای که 
پیش روی باغ ملی گیاه شناســی ایران اســت، در نهایت 
منجر به نابودی بزرگ ترین گنجینه ملی کشــور خواهد 
شــد. در این نامه به این موضوع اشــاره شــده که: «در 
طرح تفصیلــی مصوب، این قطعه بــرای فعالیت های 
آموزشــی که ارتفاع کم دارد، منظور شده بود و قرار نبود 
آنجا مســکونی بشود. تردیدی نیســت که این آسیب ها، 
گوهر یگانه میهن عزیزمان، این اثر ثبت شــده ملی را که 
در خاورمیانه بی مانند اســت و سهم بزرگی در حفاظت، 
پژوهش و افزایش آگاهی و دانش طبقات مختلف مردم 
ایفا می کنــد، با چالش جدی روبه رو خواهد کرد و دیری 
نخواهد گذشــت که زوال گونه هــای گیاهی و مهاجرت 
پرندگان و سایر جانوران مأمن گرفته در آن را سبب خواهد 
شــد». دغدغه های به وجود آمده برای ســالم ماندن باغ 
ملی گیاه شناسی باعث شد تا در کلاب هاوس این موضوع 

به بحث و تبادل نظر گذاشته شود.
 باغ منحصر به فرد در خاورمیانه

عادل جلیلــی، رئیس باغ ملی گیاه شناســی، در این 
نشســت مجازی گفت: «در دنیای علــم برای حفاظت 
از گونه هــای گیاهــی دو روش حفاظــت در رویشــگاه 
و حفاظــت خارج از رویشــگاه وجود دارد که ســازمان 
جنگل هــا و مراتــع حفاظت در عرصه هــای طبیعی و 
سازمان محیط  زیست، حفاظت از مناطق حفاظت شده 
را بر عهده  دارند که گونه های گیاهی را در محیط طبیعی 
مدیریــت می کنند. امــا در طبیعت برخــی از گونه های 
گیاهی در معرض خطر انقراض یا نــادر یا دارای ارزش 
اقتصادی خاص یــا گونه های انحصاری که فقط در یک 
رویشگاه یا کشور می روید، در خارج از رویشگاه نگهداری 
می شــوند تا بعد به محیط اصلی بازگردانده شــوند که 
ایجاد باغ های گیاه شناســی مرســوم ترین روش در ۲۰۰ 
سال گذشــته برای حفاظت خارج از رویشگاه است». او 
ادامه داد: «در باغ های گیاه شناســی، گیاهان به دو روش 
زنده در طبیعت و به صورت بــذر در بانک ژن نگهداری 
می شــوند و در حفاظت از گونه های گیاهی انحصاری، 
گونه هــای در خطــر انقــراض و گونه های نــادر، نقش 
حیاتی دارند. باغ های گیاه شناســی شــبکه ای را تشکیل 
داده اند و در عین  حال که در حفظ گونه های نادر کشــور 
خود نقش بازی می کنند، همراه با شبکه سعی می کنند 
گونه هــای گیاهی کره زمین را همــراه با هم حفظ کنند. 
بنابراین باغ های گیاه شناســی هم به عنوان سرمایه ملی 
و هم سرمایه جهانی شناخته  شده اند». رئیس باغ ملی 
گیاه شناســی ایران عنــوان کرد: «این بــاغ در خاورمیانه 
منحصربه فرد بوده و رعایت استانداردهای آن را به یکی 
از باغ های مطرح تبدیل کرده است. نقش حیاتی باغ های 
گیاه شناســی، حفاظت منابع گیاهی و ژنتیکی آن کشور 
است و نقش دوم آن، با توجه به توسعه زندگی شهری، 
افزایــش ارتباط مردم با طبیعــت و کاهش اثرات روانی 

زندگی شهرنشینی و ایجاد فرصتی برای برقراری ارتباطی 
منطقی بیــن مردم با طبیعت و آشــنایی بــا گونه های 
گیاهی اســت». جلیلی در ادامه این نشست گفت: «در 
ســال ۱۳۷۹ در طرح تفضیلی، منطقه ۲۲ تهران با نگاه 
تبدیل منطقه اکولــوژی پایدار و مدیریت ساخت وســاز 
پهنه های مجاور باغ گیاه شناسی به عنوان پهنه خدماتی 
آموزشــی معرفی و ابلاغ شــد. در حال حاضــر با توافق 
میان شهرداری و بنیاد تعاون ارتش، این پهنه ها با تغییر 
کاربری به منطقه مســکونی با تراکم بالا تبدیل  شــده و 
بناســت ۲۲ برج ۳۹  طبقه در مجاورت باغ گیاه شناســی 
احداث شــود که این اقدام این منطقه را به پرتراکم ترین 

نقطه شهر تهران و حتی ایران تبدیل می کند».
رئیس باغ ملی گیاه شناســی ایران با اشاره به برخی 
تناقض هــا و احتمــال وقــوع تخلــف در رونــد صدور 
مجوز ســاخت، عنوان کرد: «در محدوده باغ، پهنه های 
محیط زیســتی اســت و از نقطه نظــر مســائل امنیتی، 
محیط زیستی و راهبرد استراتژیک نمی تواند محل ایجاد 
ســاختمان های با ارتفاع بلند و پرتراکم باشــد. مخالف 
تأمین مسکن برای اعضای ســازمانی نیستیم، کما اینکه 
واحدهای این تعاونی فقط به کارکنان ارتش اختصاص 
نــدارد و در حال حاضر واحدهــا در بنگاه های املاک به 
فروش می رسند اما منافع گروه زیادی از مردم نمی تواند 
در مقابــل منافع ملی قرار بگیرد». جلیلی با اشــاره به 
اجرای دو پروژه علمی برای حفظ و نگهداری گونه های 
در معرض انقراض و جمع آوری بانک ژن توسط محققان 
این مؤسسه گفت: «ارزش افزوده علمی که در این پروژه 
انجام  شده، بسیار بالا و مطابق با استاندارد جهانی است 
و کارهای منحصربه فردی در این مؤسسه انجام می شود؛ 
اما برخی از مسئولان به نام تراکم فروشی به خود اجازه 
می دهند ســرمایه عظیم علمی را از بین ببرند». او ادامه 
داد: «عمده منابع باغ گیاه شناســی کیو که معروف ترین 
باغ گیاه شناســی جهان اســت، توسط شــهرداری لندن 
تأمین می شود؛ اما شهرداری تهران حتی به خود زحمت 
نمی دهد پروژه بغل گوش خود را ببیند که سرمایه شهر 
تهران اســت. این در حالی اســت که مؤسسه تحقیقات 
ســازمان جنگل ها و مراتــع و باغ گیاه شناســی همواره 
به عنوان یک بدنه جدی در کنار سازمان پارک ها و فضای 

سبز شــهرداری تهران بوده است تا بتواند فضای سبزی 
علمی خوبی برای تهران ایجاد کند».

 باید مسئولان از تبعات نابودی باغ آگاه شوند
فاطمــه ســفید کن، معاون پژوهشــی در بــاغ ملی 
گیاه شناســی ایران، در این نشســت مجازی عنوان کرد: 
«توجه به محیط  زیســت و ارزش قائل شــدن برای تنوع 
زیستی و فهم از وابســتگی حیات انسان به حیات دیگر 
موجــودات، مفهومــی برای کشــورهای توســعه یافته 
اســت. اگر ادعای توســعه یافتگی داریــم و از تمدن و 
فرهنگ چند هزارســاله نام می بریم، باید مســئولان را از 
تبعات نابــودی این باغ آگاه کنیم و اگــر نمی توانیم باغ 
۱۵۰ هکتــاری را حفظ کنیم، نباید ادعــای حفظ محیط  
زیست داشته باشــیم». او افزود: «دریاچه ارومیه با حفر 
چاه های غیرمجاز، گسترش کشاورزی و مسدودسازی آب 
ورودی دریاچه خشــک شد و بعد ســتاد احیای دریاچه 
ارومیه ســاخته شــد. چرا باید با این میزان تجربه اجازه 
دهیم اتفاقی بیفتد که ثمره ۵۰ سال زحمت و حفاظت 
از گونه های گیاهی و سرمایه گذاری در یکی از نمادهایی 
که مردم به آن افتخار می کنند و نشــان دهنده توجه به 

محیط  زیست و توسعه یافتگی است، نابود شود».
 ۹۵ درصد مشکلات کشور محیط زیستی است

هادی کیادلیری، اســتاد دانشگاه نیز گفت: «شاخص 
تعالی هر جامعه، میزان توجه مردم جامعه به مســائل 
محیط زیستی و طبیعت است. برخی از دولتمردان برای 
مسائل اقتصادی بیشتر ارزش قائل می شوند اما توجه به 
مســائل اقتصادی منفعت کوتاه مدتی دارد، درحالی که 
بی توجهــی به طبیعت و اکولوژیــک، فاجعه اقتصادی 
بــه بار خواهــد آورد که هم اکنون نیز ایــن فاجعه را در 
جای جای کشــور مشاهده می کنیم». او افزود: «در هفته 
منابع طبیعی میلیاردها تومــان بابت درختکاری هزینه 
می شود تا صرفا فرهنگ ســازی انجام شود ولی در کنار 
آن، آشــکارا با فرهنگ ســازی خاموش مانند رهاسازی 
زباله ها در جنگل ها و قطع هــزاران درخت آن زحمات 
را به هدر می دهند». این اســتاد دانشــگاه با بیان اینکه 
۹۵ درصد مشکلات کشور مرتبط به حوزه محیط  زیست 
اســت، گفت: «نجات گونه های نــادر و در حال انقراض 
در باغ ها اتفــاق می افتد و تنها محل حفاظت از گیاهان 

نیست بلکه زیســتگاه انواع موجودات است و باغ ایران 
با محاصره شدن به  وسیله ساخت وسازها، پیوستگی ها را 
از بین برده و با خشک شــدن چاه هــای آب، درختان را با 
انواع بیماری ها و آفات مواجه کردیم که با هزینه بســیار 
زیاد نجات یافتند  اما احداث این برج ها تیر خلاصی بر باغ 
ملی گیاه شناسی خواهد بود. اگر این پروژه ادامه پیدا کند، 
تا ۲۰ ســال آینده باغی وجود نخواهد داشــت و آن  هم 

قطعه بندی و به ساختمان تبدیل می شود».
حامــد بیدی، مدیر ســامانه کارزار که این جلســه را 
نیز تشــکیل داده بود، در این باره گفت: «برای موضوعات 
محیط زیســتی و میــراث فرهنگی با توجــه به ماهیت 
غیرقابل بازگشت آنها باید حساسیت بیشتری به خرج داد 
و باغ گیاه شناسی علاوه بر اینکه گنجینه ای محیط زیستی 
و جاذبــه ای گردشــگری اســت، ارزش هــای علمی و 

پژوهشی بالایی نیز دارد».
 باغ گیاه شناسی در اجتماع اثرگذار است

رضا ســاکی، خبرنگار و فعال حوزه محیط  زیست نیز 
در این نشســت مجازی عنوان کرد: «به عنوان شــهروند، 
زمانــی که امکان ســفر به گیــلان و مازندران نداشــته 
باشم، برای مشــاهده پاییز به باغ گیاه شناسی می روم تا 
بخشــی از هیرکانی را آنجا ببینم و مشاهده می کنم که 
مردم با دیدن ســنجاب یا دارکوب هــا و روباه ، چگونه با 
تعجب به آنهــا نگاه می کنند کــه در دل تهران مکانی 
وجود دارد کــه این حیوانات به راحتــی در آنجا زندگی 
می کننــد. باغ گیاه شناســی هم از لحــاظ طبیعی مهم 
اســت و هم از نظر اجتماعی نیز بســیار اثرگذار اســت، 
ولی ساخت وســازهای جدید روی گلــوی این منطقه پا 
می گذارد». لیلا فولادوند، مستندساز نیز با تأکید بر جایگاه 
ویژه باغ گیاه شناســی در تهران گفت: «تنوع زیستی این 
باغ بســیار درخور توجه اســت؛ به طوری که این تنوع را 
در هیچ نقطــه ای از تهران شــاهد نیســتیم. همچنین 
ایــن مجموعه محــل عبور هوای تهران اســت و باید از 
مسئولان پرسید علت ساخت این  همه برج بدون برنامه 
برای چیست؟ باغ ملی گیاه شناسی بسیار منحصربه فرد 
و شــایان توجه است  اما معتقدم شــورای شهر تمایلی 

برای پیگیری ندارد».
 خطر نابودی گیاهان با گردوغبار خاک برداری

محمــد متیــن زاده، مشــاور در مؤسســه تحقیقات 
جنگل ها و مراتع کشــور نیــز عنوان کــرد: «طرف های 
ذی نفع در ســاخت برج های منطقه ۲۲ تهران، شرکت 
تعاونی مســکن ارتش اســت که با توجه بــه تغییراتی 
که در پهنه موســوم به پهنه آموزشی به پهنه مسکونی 
تبدیل شــده، رخ  داده اســت. پدیده ای که آغاز شده و با 
ســرعت  بالا در حال گسترش اســت، بحث خاکبرداری 
اســت که میزان گردوغبــاری که وارد بــاغ خواهد کرد، 
پیــش از بالا آمدن برج ها تأثیر خود را خواهد گذاشــت؛ 
چون غبار وقتی روی روزنه بنشیند، تنفس و تبادل گازی 
گیاه را ســخت می کند و با توجه به تنوع گونه ای زیاد در 
باغ، ممکن است گیاهانی که شاید آخرین پایه ها در ایران 

باشند، با مخاطرات جدی روبه رو شوند».
او افزود: «باغ گیاه شناسی با توجه به عظمت و ویژگی 
آن، به عنوان اثر ملی در میراث فرهنگی ثبت  شــده و از 
طــرف پدافند غیرعامل، باغ و بانک ژن آن به عنوان مرکز 
حساس طبقه بندی  شده که باید به حفاظت از این مرکز 

حساس توجه ویژه ای شود».

رئیس باغ ملی گیاه شناسی و فعالان محیط زیست هشدار دادند

برج ها قاتل باغ منحصر به فرد خاورمیانه

یک کنشگر حقوق کودک در گفت وگو با «شرق»:
زایمان در خانه  ها، باعث دشوارى روند دریافت شناسنامه در قشم شده است

آنآ
گ، 

زر
ه ب

جام
ن 

سی
رح

می
: ا

س
عک


